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EDITORIAL

Tomáš Baťa hýřil nápady, které dokázal realizovat s buldočí vůli. 
Dovedl ale zároveň respektovat názory jiných. Proto se obklopoval 

těmi nejlepšími lidmi z nejrůznějších oborů. Zval si je do Zlína 
a zaměstnával je. Pomáhali mu uskutečňovat jeho vize.

Někdy byl přesto tvrdohlavý příliš. A jednoho červencového 
dne roku 1932 na to doplatil životem. Neposlechl rady svého pilota 

Jindřicha Broučka a nařídil start letadla do mlhy.
Smrt člověka zaměstnávajícího v tehdejším Československu 

30 tisíc lidí byla šokem. Všichni se báli pádu firmy. Zbytečně. Vedení 
společnosti, které Tomáš Baťa sestavil z těch nejlepších loajálních 

odborníků, vše řídilo hladce dál.
Celý tento systém se nepodařilo rozložit ani nacistické válečné 
mašinérii. Až ovládnutí firmy komunisty po znárodnění v roce 

1945 přineslo zlom. I když i socialistické podniky Svit, ZPS či Fatra 
v mnohém dál stavěly na úspěšném baťovském know-how.

Na západ od našich hranic k přerušení této kontinuity nedošlo. 
Rozsáhlá síť s desítkami továren a tisíci obchodů fungovala mimo 

komunistický blok dál, jen hlava firmy se přesunula do Kanady.
Ještě v roce 2000 měla Bata Shoe Organization padesát 

výrobních závodů, devět koželužen, 4 743 prodejen, 49 324 
zaměstnanců a působila v 68 zemích světa.

Měl jsem možnost podívat se do švýcarského Möhlinu, kde 
sídlila jedna z baťovských továren. Právě ta, kterou letěl Tomáš Baťa 

otevírat onoho tragického červencového dne. V Möhlinu je stále 
spousta pamětníků, kteří si na život s firmou Baťa pamatují velmi 

dobře, vždyť boty se tady vyráběly ještě vcelku nedávno.
Baťa, to pro ně nebyl jen pouhý zaměstnavatel. Firma formovala 
jejich myšlení i životní styl. Nedali na ni dopustit, podobně jako 
lidé ve Zlíně za První republiky. Konec výroby v roce 1990 proto 

přijímali s velkou hořkostí. A podobně jako ve Zlíně teď musí řešit, 
co dělat s rozlehlými opuštěnými výrobními halami.

I po uzavření většiny evropských továren firma jede dál. Už to 
ale zdaleka není, co bývalo. Boty se značkou Baťa se stále prodávají. 

Většinou ale pocházejí od různých externích dodavatelů, převážně 
z východní Asie. Celý ten obrovský, desítky let vitální světový 

baťovský systém, už vlastně padl. Průkopníka globálního podnikání 
pohltil nemilosrdný globální kapitalismus.

Pavel Stojar
šéfredaktor Magazínu Váš Zlín

Světové dědictví Tomáše Bati
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KONTAKT PRO REZERVACE: 737 558 269, 577 433 351
Všechny ceny jsou za osobu ve dvoulůžkovém pokoji obs.2 osobami. Autobusové záj. již zahrnují dopravu busem, 
letecké záj. dopravu leteckou vč. tax. Ceny nezahrnují pojištění či další volitelné příplatky dle požadavků klienta. 
Ceny se dle obsazenosti mohou měnit. Cena potvrzena při rezervaci. Platné do vyprodání.
DALŠÍ NABÍDKA ZÁJEZDŮ:  POZNÁVACÍ, PRO SENIORY, PRO KOLEKTIVY, WELLNESS A LÁZNĚ

REZERVACE: 737 558 269

DOVOLENÁ 
LAST MINUTE
CA JOKRATOUR ZLÍN

       DOPRAVA AUTOBUSEM
24/7 - 4/8 Bulharsko - Primorsko hotel Vermona - SNÍDANĚ 7.790,- | dítě do 12 let - 5.790,-
31/7 - 9/8 Itálie - Palmová riv. mobilhome - BEZ STRAVY 7.808,- | dítě do 12 let - 3.000,-
3/8 - 12/8 Chorvatsko - Pag penzion Tauzer - PLNÁ PENZE 8.590,- | dítě do 12 let - 3.900,-
8/8 - 19/8 Černá Hora - Ulcinj vila Arijan - SNÍDANĚ 8.390,- | dítě do 12 let - 6.390,-
14/8 - 23/8 Chorvatsko - Crikvenica pav. Riviera - POLOPENZE 7.200,- | bez přistýlky

18/8 - 27/8 Řecko - Chalkidiki  hotel Sun - SNÍDANĚ 7.140,- | dítě do 8 let - 2.000,-
21/8 - 30/8 Chorvatsko - Crikvenica vila Dramalj - POLOPENZE 7.565,- | dítě do 12 let - zdarma

25/8 - 3/9 Itálie - Cesenatico karavany - PLNÁ PENZE 4.800,- | 1.dítě- 3.000 , 2.dítě- 2.500,-
1/9 - 10/9 Řecko - Chalkidiki studio Noulis - BEZ STRAVY 5.100,- | dítě do 15 let - 2.000,-
1/9 - 12/9 Řecko - Thassos hotel Astris Sun - POLOPENZE 9.990,- | dítě do 12 let - 5.490,-

26/7 - 6/8 Turecko - Side hotel Saray R.Garden***** - ALL 22.390,- | dítě do 13 let- 6.990,-
27/7 - 3/8 Bulharsko - Sl.pobř. hotel Strandja*** - ALL 12.790,- | dítě do 13 let - 5.990,-

29/7 - 5/8 Egypt - Marsa Alam hotel Blue R.Resort**** - ALL 13.390,- | dítě do 14 let - 8.990,-
1/8 - 8/8 Černá Hora - Ulcinj hotel Bellevue Club*** - ALL  12.990,- | dítě do 12 let - 6.990,-
2/8 - 9/8 Turecko - Side hotel Angora*** - POLOPENZE 11.990,- | dítě do 14 let - 6.990,-
2/8 - 9/8 Turecko - Alanya hotel Kleopatra D.Beach**** - ALL 15.900,- | dítě do 7 let - 7.200,-
3/8 - 10/8 Bulharsko - Primorsko hotel Pl.Palace**** - SNÍDANĚ 10.890,- | dítě do 14 let - 5.990,-

4/8 - 11/8 Itálie - Kalábrie hotel Simeri Village**** - ultra ALL 17.992,- | dítě do 13 let - 5.842,-

7/8 - 14/8 Řecko - Zakynthos Studia Merlis - BEZ STRAVY 12.990,- | bez přistýlky

8/8 - 15/8 ŠP - Mallorca hotel Blue Sea Torre*** - POLOPENZE 15.190,- | dítě na vyžádání

10/8 - 17/8 Řecko - Korfu hotel Alexandros**** - ALL  15.490,- | dítě na vyžádání

16/8 - 23/8 Turecko - Alanya hotel L.Garden**** - ALL 14.890,- | dítě do 12 let - 6.990,-
4/9 - 11/9 Řecko - Kréta hotel Talea Beach*** - ALL 15.112,- | dítě do 12 let - 7.384,-

       DOPRAVA LETECKY - BRNO/OSTRAVA

Organizátoři: CK Jokratour, Bonton, Valaška, Victoria

Organizátoři: CK Jokratour, Fischer, Exim, Travel 2002, Alexandria, Firo, Tiptravel, Kovotour
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těšíme se na vaše nezateplené
fasády

tel: 725 556 938
www.fasadyzlin.cz

Opuštěná hala baťovské továrny ve švýcarském Möhlinu   Foto | Pavel Stojar
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Obliba rozhodčího řízení mezi podnikateli roste
Co je rozhodčí řízení?

Rozhodčí řízení představuje 
rozhodování majetkových spo-
rů nezávislým rozhodcem namís-
to soudu.  
Proč mezi podnikateli roste 
obliba rozhodčího řízení?

Hlavním důvodem je finanční 
a časová úspora. Průměrná dél-
ka rozhodčího řízení je až 10krát 
kratší oproti klasickému soudní-
mu řízení. Soudní poplatek je 5 % 
z hodnoty sporu, zatímco popla-

tek např. za mnou vedená roz-
hodčí řízení je 3 % z hodnoty 
sporu. 
Jaké spory mohou být v roz-
hodčím řízení rozhodovány?

Spory téměř ze všech druhů 
smluv a ideální je zejména pro 
ty, kteří se svými klienty uzaví-
rají větší množství relativně stej-
ných smluv.  
Co je nutné splnit pro to, aby 
v případném sporu rozhodo-
val rozhodce a ne soud?

Stačí jediné, a to zahrnout do 
smlouvy tzv. rozhodčí doložku.
Soud zpravidla končí roz-
sudkem, jak končí rozhodčí 
řízení?

Rozhodčí řízení končí vydá-
ním rozhodčího nálezu, který 
má stejné účinky jako rozsudek 
soudu, tzn. na základě rozhodčí-
ho nálezu je možné vést okamži-
tě exekuci na majetek dlužníka 
a docílit tak rychlého uspokojení 
své pohledávky.

Mgr. Lukáš Rezek
Rozhodce zapsaný v seznamu vedeném Minister-
stvem spravedlnosti ČR
Právník působící v Advokátní kanceláři Petráš
sídlo Zlín, Sokolská 418, tel.: +420 723 891 108
web: www.rozhodcirizeni.eu
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1 | Oprava Gahurovy ulice pokračuje 4 | Nedělní Zlín brázdí historický trolejbus
Kdo se těšil z toho, že oprava Gahurovy ulice je hotová a průjezd cen-

trem volný, má smůlu. Silničáři se jen přesunou o pár metrů níže, aby 
opravili úsek od křižovatky s třídou Tomáše Bati po odbočku na ulici Vod-
ní. Frézováni a pokládání nového povrchu teď bude probíhat za částečné 
uzavírky, doprava bude zúžena do menšího počtu jízdních pruhů. Bude 
také omezena rychlost.

Po nějakou dobu bude zcela uzavřený začátek Vavrečkovy ulice, po 
které se vjíždí do areálu Svitu. Do továrního areálu bude možný vjezd jen 
přes křižovatku Antonínova z třídy Tomáše Bati nebo z Vodní ulice kolem 
autobusového nádraží a železniční stanice.

Oprava bude stát sedm milionů korun. Vše by mělo být hotovo do 
25. srpna, aby se stihly přípravy na Barum Czech Rally. 

Další komplikace na Gahurově ulici mohou řidiči očekávat v létě 2016, 
kdy se bude opravovat nadjezd přes železniční trať a Dřevnici.  (pst)

Stejně jako v minulých letech během prázdninových měsíců ulice 
Zlína brázdí historický trolejbus Škoda 9 Tr. Červený trolejbus z konce  
sedmdesátých let jezdí každé nedělní odpoledne v červenci a srpnu na 
lince 9, která vede z Jižních Svahů, točny Středová, přes centrum města 
k Baťově nemocnici.
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Prostor před Zlínskou poliklinikou je už v novém. Dokončená je i re-
konstrukce chodníků v okolí. Po nich se nyní mohou mnohem snadněji 
pohybovat vozíčkáři a také cyklisté, pro které byla vybudována cyklostez-
ka navazující na už dříve zhotovené úseky vedoucí přes centrum.

Práce probíhaly už od srpna loňského roku. Téměř dvouhektaro-
vý prostor před poliklinikou prošel zásadní proměnou. Je zde nová ze-
leň, lavičky, odpadové koše i stojany na kola. Opravené je i veřejné  
osvětlení. (pst)

Počátkem července do Zlína dorazil pár dlouho očekávaných medvě-
dů pyskatých. Lešná je pátou zoo v Evropě, kde můžete tato nádherná 
zvířata obdivovat.

„Zúročili jsme dlouholetou spolupráci s indickou zoo v Mysore a po 
téměř třiceti letech jsme se znovu vrátili k chovu medvědů pyskatých. 
Troufám si tvrdit, že jde o nejúspěšnější zoo v Indii s vysokým standar-
dem chovu ohrožených druhů zvířat. Vyniká nejen v chovu medvědů py-
skatých, lvů indických, ale také velmi vzácných turů gaurů indických. 
A právě tento druh by mohl být dalším budoucím přírůstkem zlínské 
zoo,“ uvedl ředitel zlínské zoo Roman Horský.

Zlínská zoo medvědy pyskaté chovala v letech 1971 až 1989. Nyní 
dvouletá zvířata, samce Druvu a samice Saraswathi, budou moci ná-
vštěvníci obdivovat od druhé poloviny července. Svůj nový domov na-
jdou v asijské části zahrady v bývalém výběhu medvědů ušatých. Společ-
nost jim tam budou dělat giboni lar. 

Medvěd pyskatý patří mezi velmi výrazné druhy díky své huňaté 
srsti a dlouhým chlupům na uších, krku a plecích. Ve volné přírodě se 
živí hlavně mravenci, termity a ovocem. Hnízda hmyzu otvírá dlouhý-
mi osmicentimetrovými drápy na předních nohách. Při jídle dokáže za-
vřít nozdry a vysunout pysky, takže vsává kořist mezerou mezi chybějící-
mi předními řezáky. Délka těla se u dospělých zvířat pohybuje do 1,8 m, 
váha je až 140 kilo. Domovinou tohoto druhu je Indie, Nepál, Bangladéš 
a také Ceylon. Žije převážně v lesích. Jeho počet ve volné přírodě neu-
stále klesá nejen kvůli ničení životního prostředí, ale také kvůli lovu pro 
údajně léčivé části těla.  (pst)

Vypravíte-li se přes léto do Krajské knihovny Františka Bartoše, mů-
žete narazit na zamknuté dveře.

Kvůli opravě podlah je do 16. srpna uzavřené čtvrté podlaží s nauč-
nou literaturou, časopisy a novinami. Dostupné jsou jen mapy a turistic-
ké průvodce, které si můžete půjčit ve třetím podlaží.

Od 1. do 16. srpna bude ovšem kvůli opravě schodiště uzavřeno záro-
veň čtvrté i třetí podlaží, v němž se nachází beletrie, hudební a dětské od-
dělení. Knihy si tak nepůjčíte vůbec. Časopisy, noviny i veřejný internet 
jsou do 12. srpna k dispozici v náhradní čítárně, kterou knihovna zřídila 
v sále C ve druhém podlaží. Od 17. srpna se sice znovu otevře čtvrté patro 
s naučnou literaturou, ale až do 29. září zůstane zavřené třetí patro s be-
letrií a dětskými knížkami.

Vracení knih je bez problémů, lze k tomu totiž využít automat nain-
stalovaný u hlavního vchodu ve druhém podlaží. To zůstane otevřené po 
celou dobu rekonstrukce.  (pst)

2 | V srpnu bude knihovna na čas zavřená

3 | Do zoo dorazili medvědi z Indie

5 | Prostor před poliklinikou je v novém

Historický vůz nejenže jede po stejné trase jako standardní spoj, ale 
platí v něm i stejný tarif a zastavuje na všech zastávkách. Cestující si tak 
na zastávce mohou vybrat, jestli nastoupí do běžného trolejbusu nebo do 
historického.

První nedělní jízda začíná ve 12.40 u Baťovy nemocnice. Z točny Stře-
dová jsou odjezdy ve 13.20, 14.20, 15.20, 16.20 a 17.20. Zvláštní jízdní 
řády na modrém papíře jsou vyvěšeny na zastávkách.

Zlínský historický trolejbus Škoda 9 TrHT 26 byl vyroben v roce 1979 
v závodě Škoda Ostrov s výrobním číslem 7227. Hmotnost bez cestují-
cích je necelých 9 tun, i s cestujícími uveze 16 tun. Vůz je 11 metrů dlou-
hý a 2,5 metru široký. Výška se staženými sběrači elektřiny je 3,24 metru. 
Maximální povolená rychlost je 60 kilometrů za hodinu.

Dopravní společnost ho v roce 2004 zrekonstruovala včetně nátěrů 
a některých detailů v interiéru do podoby, v jaké jezdil po Zlíně a Otroko-
vicích v osmdesátých letech minulého století.  (pst)
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Kromě stálých spolupracovníků si ale potřebujete najímat další lidi na 
větší projekty…

Když máme větší zakázku, tak musíme samozřejmě najít lidí víc, ale 
snažíme si vybírat, aby nebyly zbytečné problémy. Spoléháme na refe-
rence našich pracovníků. Dovedou se ohlídat navzájem nejen co se kvali-
ty a termínů týká. Neexistuje třeba, že by si v práci dali pivo. Jistě, ve sta-
vebnictví pracují i lidé, u nichž máte naopak jistotu, že si v práci nedají 
nic nealkoholického. S takovými jsme se ale dávno rozloučili. 

PAVEL STOJAR

 ” U veřejných zakázek musí 
zadavatel vždy vybrat tu nejlevnější 

nabídku, i když kvalita odvedené 
práce je pak mizerná. To by se mělo 

změnit 

Podnikání ve stavebnictví není jednoduché. Firmy se potýkají 
s nedomyšleným zákonem o veřejných zakázkách, ale také 
s nedostatkem kvalitních pracovníků.
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Od roku 1921 se Ministerstvo zemědělství zabývalo myšlenkou založit pro 
oblast Moravy jeden velký státní hřebčinec, ke kterému by patřila i hříbárna pro 
odchov hřebečků. Pracovníci, pověřeni tímto úkolem, prohlédli spoustu vel-
kostatků a kasáren, které ale nesplňovaly požadovaná kritéria. Dokud se nepo-
dařilo získat tlumačovský velkostatek s pěti dvory a pozemky z bývalého majet-
ku hraběnky Marie Baltazziové.

První zmínka o tlumačovském statku pochází z roku 1490. Na počátku dva-
cátých let 20. století se dvůr dočkal četných stavebních úprav a po jejich do-
končení zde našli domov plemenní koně. Plnění hlavního úkolu hřebčince, za-
jišťování plemenitby v zemském chovu, začalo v roce 1925. V roce 1930 přišlo 
do Tlumačova devět belgických chladnokrevných klisen, které byly upotřebeny 
k čistokrevné plemenitbě. Tím byl položen základ státem řízeného chovu koní 
chladnokrevných plemen na území tehdejšího Československa.

Když hřebčinec dosáhl již opravdu vynikajících výsledků, začala 2. světová 
válka. Snad žádnému z evropských hřebčínů se v tomto smutném období ne-
vyhnuly ztráty, a tak ani ten tlumačovský není výjimkou. Z ustájených klisen ne-
přečkala válečnou frontu ani jedna. V následujících letech se ale vše vrátilo do 
starých kolejí a hřebčinec opět produkoval koně té nejlepší kvality.

V roce 1960 se v Tlumačově začali zabývat chovem klusáků pro dostihové 
účely. Roku 1961 se hřebčinec přejmenoval na Státní plemenářský ústav Tluma-
čov. O čtyři roky později dochází ke sloučení hřebčince s místním JZD a pozdě-
ji ještě k dalšímu sloučení s napajedelským hřebčínem.

Po sametové revoluci se hřebčinec opět osamostatnil, aby byl později znovu 
sloučen - tentokrát s píseckým hřebčínem. V roce 1993 Ministerstvo zeměděl-
ství rozhodlo, že se Tlumačov opět stane samostatnou jednotkou.

Tlumačovský hřebčinec je i v současnosti státním podnikem. Stáje jsou do-
movem koní teplokrevných i chladnokrevných, nachází se zde ale i ostatní ple-
mena chovaná v ČR. Hřebčinec pořádá mnoho sportovních akcí a výstav, na 
tlumačovských koních si můžete i sami zajezdit.  (pr)

Tlumačovský hřebčinec slaví            let

„Šikovní lidé jsou, ale musíte jim zaplatit, co si zaslouží. Jinak vám utečou“

„Je skvělé, když se na své lidi můžete spolehnout a firma dobře šlape,“ 
říká Milan Foukal, majitel stavební firmy Izofo Maxx.

Jaká je situace ve stavebnictví? V  posledních letech se hodně mluvilo 
o útlumu…

Zakázky máme, situace se podle mě zlepšuje a stavebnictví se začíná 
znovu rozbíhat a chytá nový dech. Přišla také doba, kdy se lidé přestali 
smiřovat se špatně odvedenou prací, byť za málo peněz, a raději investu-
jí do kvality. To ale zatím neplatí pro veřejné zakázky. Problém je v na-
stavení zákona o veřejných zakázkách. Pořád platí povinnost, že je tře-
ba vybrat toho nejlevnějšího, a zadavatelé se tím musí řídit. Bohužel je 
to hloupost.

Proč? Jde přece o zodpovědné nakládání s penězi daňových poplatníků…
Každý, kdo se pohybuje v naší branži, vám potvrdí, že to nejlevnější 

rozhodně není to nejlepší. I naše firma se účastní těchto výběrových říze-
ní. Dokážeme si to spočítat a srovnat s tím, co nabízí konkurence. Když 
stáhnete cenu co nejníž, musíte logicky zakázku na něčem ošidit. Ať už je 
to nekvalitní materiál, nebo práce. Na výsledku je to pak poznat. Vítěz-
ná firma vám dodá práce na takové úrovni, jako patnáctiletý učeň. Stačí, 
když se rozhlédnete po stavbách, a vidíte, jak vypadají pracovníci někte-
rých firem. Nemají jednotné pracovní oblečení a už na první pohled vů-
bec nevypadají důvěryhodně.

Kvalitní pracovníky ale nepoznáte podle 
oblečení…

Neříkám, že každý musí vypadat 
jako ze žurnálu, ale jednotné pracov-
ní oblečení je základ. Alespoň logo 
firmy, reflexní vesty a pracovní přil-
by. A také jde o to, jaké pracovníky si 
některé firmy najímají a jak je platí. 
Když vidím, kolik nabízejí lidem za 
práci, tak bych se za to styděl. Jest-
liže chci, aby zaměstnanci pracovali 
kvalitně, tak musím jejich prá-
ci ocenit. Raději dám ši-

kovnému člověku víc peněz, než se dohadovat o pár šestek s lidmi mdlé-
ho rozumu, které práce obtěžuje a přijdou si to odkroutit jen proto, aby 
si vydělali na svých dvanáct piv denně a krabičku startek. Vidím pak na 
jiných stavbách tyto lidi nasbírané po hospodách, kteří pomalu ani neví, 
že klepou zámkovou dlažbu. Odklečí si tam svých osm hodin a jdou zase 
zpátky do hospody. Tak to skutečně chodí. Nakoupíte levný materiál, 
zaplatíte lidem šedesát korun na hodinu a pak snadno vyhrajete soutěž 
díky nejnižší ceně. Ale jaká pak asi může být kvalita odvedené práce?

Jak se daří nacházet kvalitní lidi vám?
Trvalo nějaký čas, než se firmu podařilo personálně stabilizovat, ale 

nyní šlape velice dobře a správným směrem. Vytvořilo se pevné jádro ko-
lem několika schopných lidí. Ti kluci pro nás pracují dlouhodobě a sto-
procentně jim věřím. Samozřejmě, jinde by možná za sezónu přes léto 
vydělali víc, ale pak by byli třeba čtyři měsíce doma. My jim dáme prá-
ci celoročně, mají k dispozici služební auta, platíme jim naftu, dostanou 
pracovní oblečení, přijdou si k různým bonusům. Pokud by nebyli spo-
kojení, tak si myslím, že už by s námi nespolupracovali. Vědí, že když se 
firmě daří, vyplatí se to i jim.

Říká se, že manuálně zruční lidé chybí…
Zaměstnavatelé říkají, že nejsou lidi. Ale oni jsou, jen je člověk musí 

odpovídajícím způsobem zaplatit a ohodnotit. Může se vám ve staveb-
ní firmě výjimečně stát, že dlužíte za materiál, když vám někdo nezapla-
tí větší zakázku. Nesmíte ale dlužit svým lidem. Chlapi musí vždycky do-
stat za práci zaplaceno. Muž přijde domů, kde má dvě děti a ženu, kterou 
nezajímá, že možná dostane peníze další měsíc. Jeho manželka nebu-
de nadávat mně, ale jemu. Pak bude chodit do práce naštvaný a samo-
zřejmě nepodá takový výkon, jaký by měl. Našim lidem nic nedlužíme. 
Naopak se je snažíme motivovat různými bonusy, ať jsou to příspěvky 
na dovolenou, lístky na koncerty a podobně. Rozdělují si je sami, pod-
le výkonnosti.

Rozdělují si je sami podle výkonnosti?
Přirozeným vývojem se vytvořila hierarchie a vygenerovali se vůd-

ci menších jednotek ve firmě, kteří jsou schopní pohlídat si práci ostat-
ních. Dokonce do firmy přivádějí nové schopné pracovníky. Najít dnes 
takové lidi je velký problém, proto si toho moc vážím. Nemáme potře-
bu do toho našim lidem zbytečně zasahovat a necháváme jim větši-
nou při řešení úkolů a problémů volnost. Funguje to skvěle, tak trochu 
jako baťovský systém samosprávných dílen. Uby-

la nám díky tomu spousta starostí 
s dohadováním.
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Můžete zmínit nějaké konkrétní aktuální projekty?
Ve Vyškově máme velkou zakázku na nové plynofikaci města. Další-

mi většími zakázkami byla plynofikace části Luhačovic a přeložky plynu 
v Hulíně. Pak jsou to menší věci, například opravy baťovských domků.

Loni jste hodně podporoval zlínský sport. Pokračujete v tom?
Do sportu budeme peníze dávat dál. Ale chceme také podpořit posti-

žené. Nešťastnou náhodou jsme sháněli invalidní vozík pro tátu a orga-
nizace hendikepovaných nám v tom vyšla naprosto úžasně vstříc. Proto 
jsem hodně změnil náhled na sponzoring a rozhodl se zaměřit i na cha-
ritativní oblast. 

Mnozí zastávají názor, že charitu a sponzoring si mohou dovolit jen vel-
ké firmy… 

Jsem přesvědčený, že by tomu tak mělo být u každé firmy. Pokud se jí 
daří, nějakou část zisku by měla dát například na podporu mládežnické-
ho sportu nebo právě na postižené. Já sám jsem bohudík zdravý, ale to, 
co se stalo mému tatínkovi, je zářným příkladem, že taková pomoc má 
smysl. Nelituji jediné koruny, kterou jim dám, stejně jako nelituju jedi-
né koruny do sportu.

Kontakt:
IZOFO MAXX, s.r.o.
Telefon: 775 102 041
E-mail: milan.foukal@seznam.cz
Web: www.izofo.cz

Na čem nyní vaše firma pracuje?
Začali jsme hodně spolupracovat s firmou Plynosystém. S jejím maji-

telem Petrem Kadlcem jsme si sedli po pracovní stránce i lidsky. Podáme 
si ruku, podíváme se do očí a víme, že dohoda platí. Spolupráce je dobře 
nastavená a doufám, že bude do budoucna fungovat dál. Společnost Ply-
nosystém se specializuje na pokládání a opravy plynového vedení. My 
pro ně zajišťujeme výkopové, asfaltérské a další stavební práce. 
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Desítky rodinných domků z pa-
nelů vznikly začátkem čtyřicátých 
let na Lesní čtvrti a na Štefánikově 
ulici. „Dnes jsou většinou k neroze-
znání od těch, které jsou postave-
ny z cihel. Panely a spáry mezi nimi 
zakryla omítka, některé mají sedlo-
vé střechy pokryté taškami,“ upo-
zorňuje Radomíra Sedláková, kte-
rá má v pražské Národní galerii na 
starosti moderní architekturu.

Přelomový dům dostal jméno G 40
Po válce vývoj panelových 

domů ve Zlíně pokračoval. Jeho 
výsledkem byl v roce 1953 první 
velký čtyřpatrový bytový dům z pa-
nelů v Československu. Dodnes 
stojí na Benešově nábřeží poblíž ci-
gánovského mostu. Tento typ do-
stal název G 40. Písmeno G zname-
ná Gottwaldov, číslo 40 počet bytů, 
které v něm byly.

„Po nástupu komunistů byl za-
povězen strohý funkcionalismus, 
který byl typický pro baťovské 
stavby. Architekti se museli při-
způsobit zdobnému stylu sociali-
stického realismu, ten vládl teh-
dejšímu stavebnictví,“ zdůrazňuje 
Sedláková.

Spoje mezi panely zakryla omít-
ka a ozdobné římsy, čtyři vstu-
py do domů lemují dvojice sloupů 
a krášlí domovní znamení. Střešní 
římsy zdobí kalichy. Člověka vlast-
ně ani nenapadne, že je to panelák.

Už víc než před půl stoletím tyto 
domy měly topení zastavěné ve zdi 
nebo podlahové vytápění v koupel-
ně. To není běžné ani u dnešních 
novostaveb. Nevýhodou je jen chy-
bějící výtah a špatná izolace proti 
hluku, která je typická pro všech-
ny paneláky.

Další domy tohoto typu v pade-
sátých letech vyrostly nejen na Be-
nešově nábřeží, ale také třeba na 

Padělkách. A začala se z nich také 
stavět celá sídliště, první bylo Na 
Zelené lišce v Praze.

Sídliště rostla jako houby po dešti
Prvním zlínským panelovým 

sídlištěm se na přelomu padesá-
tých a šedesátých let dvacátého 
století stala Bartošova čtvrť, dal-
ším Malenovice a později rych-
le přibývaly další menší sídliště 
i samostatné paneláky po celém 
městě.

Přelomem byl rok 1968, kdy 
se začaly stavět Jižní Svahy. Nové 
domy tu rostou dodnes a největší 
zlínské sídliště má kolem třiceti ti-
síc obyvatel.

I když mezi lidmi nemají Jižní 
Svahy nejlepší pověst, odborníci 
na architekturu a urbanismus ho 
oceňují. Tedy jeho nejstarší část 
kolem prvního Segmentu, posta-
venou do roku 1980. Ostatně i dva 
velkokapacitní bytové domy nazý-
vané Segmenty jsou raritou, kte-
rou nikde jinde nenajdete.

Tvůrci návrhu sídliště Jiří Gre-
gorčík a Šebestián Zelina navazo-
vali na baťovské pojetí Zlína za-
hradního města a respektovali 
také krajinu. Proto první část síd-
liště tvoří většinou nižší domy ve 
tvaru kostek, které mají dokon-
ce stěny z cihlových pásků a od-
kazují tak přímo k baťovské ar-
chitektuře. „Raritou je, že těmito 
pásky se budovy neobkládaly do-
datečně, ale panely se vyráběly už 
s nimi,“ podotkl zlínský architekt 
Ivan Bergmann.

V panelácích žije třetina Čechů
K degradaci panelových síd-

lišť na „králíkárny“, které měly 
rychle vyřešit husákovský popu-
lační boom, došlo za dob norma-
lizace. Dobře to ilustruje další eta-
pa Jižních Svahů z osmdesátých 
let, která se nachází kolem druhé-
ho Segmentu. Tehdy už o vzhledu 
sídlišť nerozhodovali architekti, 
ale panelárny.

V posledním čtvrtstoletí se 
u nás panely dostaly do nemilos-
ti. Neprávem. Dá se z nich totiž 
stavět nejen celkem levně a rych-

Historii panelová výstavby 
ukazuje nová exteriérová výstava 
Příběh paneláku. Přibližuje vývoj 
prvního panelového domu typu 
G, který vznikl právě ve Zlíně, ale 
také historii a současnost vybra-
ných sídlišť ve Zlíně.

Volně přístupná výstava je pří-
značně nainstalována na betono-
vých panelech vztyčených před 
14. budovou ve svitovském areálu. 
Je to v pořadí pátá expozice z pu-
tovního cyklu věnovaného vybra-
ným panelovým sídlištím v jed-
notlivých krajích Česka.

„Rádi bychom ukázali, že 
všechna sídliště nejsou stejná, že 
to nutně nemusejí být monotón-
ní shluky krabic vyprojektované 
anonymním týmem v projekčním 
ústavu,“ vysvětluje hlavní autorka 
projektu Lucie Zadražilová z Umě-
leckoprůmyslového musea v Pra-
ze. „Panelová sídliště mají svou 
minulost, přítomnost a v mnoha 
případech i rozvojový potenciál 
a pro své obyvatele představují do-
mov. Bylo by proto chybou zaví-
rat oči před osobitostí řady z nich 
a nechat se ovlivnit jednostranný-
mi odsudky,“ dodává.

Výstava o panelácích potrvá ve 
Zlíně do 4. října. (pst)

le, ale také nápaditě. Příkladem 
může být Tančící dům v Praze. „Je 
to vlastně také panelák. Ale jedi-
nečný, protože každý panel má 
jiný rozměr a tvar, což ukazuje na 
možnosti, jak lze s panelem naklá-
dat,“ vysvětluje historik architek-
tury Rostislav Švácha.

Panelová sídliště jsou zají-
mavým urbanistickým, archi-
tektonickým i společenským fe-
noménem. Byla nejtypičtější 
a nejrozšířenější formou hromad-
né bytové výstavby 50. až 80. let 
a dnes v nich žijí více než tři milio-
ny obyvatel Česka.

Poté, co v roce 1929 vypuk-
la světová hospodářská krize, se 
evropské země snažily uchrá-
nit své výrobce před zahraniční-
mi dovozci vysokým clem a další-
mi omezeními. Doplatil na to také 
tehdejší největší producent obuvi 
Tomáš Baťa. 

Zlínský podnikatel se ale ne-
dal jen tak odradit. Když nemoh-
ly boty z Československa za svými 
zákazníky do světa, přesunul tam 
rovnou celé fabriky. Hned na za-
čátku třicátých let se rozběhla vý-
roba bot v několika nových továr-
nách - v roce 1931 v německém 
Ottmuthu, o rok později v pol-
ském Chelmeku, francouzském 
Hellocourtu, jugoslávském Boro-
vu a také ve švýcarském Möhlinu. 

Poslední cesta
Právě posledně jmenovaná po-

bočka firmy zasáhla nezvratně 
do osudu obuvnického velikána. 
12. července 1932 Tomáš Baťa za-
hynul spolu se svým pilotem Jin-
dřichem Broučkem při letecké 
nehodě, když ve svém osobním le-
tadle Junkers F.13 letěl do Švýcar-
ska, aby se zúčastnil otevření nové 
továrny v městečku Möhlin.

Tomáš Baťa do Švýcarska star-
toval z firemního letiště v Otroko-
vicích před šestou ráno, přílet do 
Curychu byl plánován na desátou 
dopoledne. Pilot chtěl, aby byl let 
kvůli husté mlze odložen. Šéf ale 
trval na svém. Stroj vzlétl a krátce 
na to se zřítil poblíž továrny na ot-
rokovickém Bahňáku.

Malý Zlín ve Švýcarsku
Koncern Baťa v Möhlinu zís-

kal pozemky o výměře 24 hektarů 
za velkorysou cenu 1 frank za metr 
čtvereční. Obec tehdy měla 2 800 
obyvatel, kteří se živili hlavně v ze-
mědělství. O jinou práci byla ob-
rovská nouze, proto tu s radostí 
uvítali novou obuvnickou továrnu, 
která vyrostla poblíž řeky Rýn na 
okraji obce. 

Firma Baťa tady postupně po-
stavila sedm velkých továrních bu-
dov, více než dvě desítky obytných 
domků různých velikostí, klubov-
nu s jídelnou, sportoviště a také 
koupaliště.

V roce 1963 se v Möhlinu vy-
robilo 2,5 milionu párů bot a pro 
Baťu pracovalo 750 lidí. Výroba tr-
vala do roku 1990. V současnosti 
areál vlastní firma Jakob Müller, 

Historii panelových 
sídlišť přibližuje 
výstava

Zlínský primát – před 75 lety tady 
postavili první české paneláky

PAVEL STOJAR

Když stavební oddělení Baťových 
závodů začalo v roce 1940 
s pokusy stavět první rodinné 
domky z panelů, nikdo netušil, 
jak tato novinka za pár desítek let 
změní podobu českých měst.

Osudový Baťův let do Möhlinu

která chce většinu budov přestavět 
na bydlení.

Dodnes si v Bata Parku na 
okraji více než desetitisícového 
městečka připadáte jako v malém 

Zlíně. O baťovské stavby tady pe-
čují s příslovečnou švýcarskou 
precizností, protože zdejší památ-
káři jsou ještě důslednější než ti ve 
Zlíně. (pst)Roztříštěné letadlo, ve kterém zahynul v červenci 1932 Tomáš Baťa   Foto | MZA/SOkA Zlín

Baťovské domky ve švýcarském Möhlinu, připadáte si tu jako ve Zlíně   Foto | 3x Pavel Stojar
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Jak se připravit na těhotenství, porod  a podpořit správný vývoj miminka?
Čekáte nebo plánujete miminko a chcete se na tuto velkou 
životní změnu důkladně připravit? Pravým místem, kde vám s tím 
pomohou, je zlínské Pua centrum regenerace. „Specializujeme se 
na služby v oblasti péče o matku a dítě. Patří sem předporodní 
kurzy, cvičení v těhotenství a po porodu, posilování pánevního dna, 
těhotenské masáže nebo kurzy masáží dětí a kojenců,“ říká porodní 
asistentka Hana Janoušková, provozovatelka centra.

Je možné si v těhotenství dopřát masáž?
Během těhotenství pomáhá masáž budoucím maminkám cítit se 

lépe, protože zmírňuje únavu a stres, upravuje spánkový režim, aktivu-
je krevní a lymfatický oběh, zmírňuje bolesti hlavy, redukuje tvorbu kře-
čových žil a strií. Zklidňuje a připravuje ženu na lehčí porod. Provádí se 
od dvacátého týdne v poloze na boku nebo vsedě na židli. Používáme pří-
rodní bio oleje určené pro období těhotenství. Díky znalosti aromatera-
pie také můžeme namíchat směs éterických olejů na přání.

Věnujete se také masážím dětí a kojenců. Proč je to podle vás důležité?
V našem centru se věnujeme masážím dětí od šesti týdnů do dvou 

let. Kurz je určen pro rodiče, kteří se sami techniku masáže naučí a mo-
hou ji zapojit do denního režimu dítěte. Masáž u nejmenších dětí odstra-
ňuje poporodní trauma, přináší celkové zklidnění, zvyšuje nebo snižuje 
svalové napětí, přispívá k dobrému spánku, je velmi účinná při kojenec-
ké kolice a také vzniká první vazba k masírujícímu rodiči. Masáž má pří-
nos také pro rodiče: upevňuje se vazba na dítě, dochází k lepšímu poro-
zumění dítěti a nastavení denního režimu. Tato technika je vhodná i pro 
děti s handicapem.

Jezdíte i přímo za maminkami domů?
Ano, nově nabízíme dva typy návštěv v domácnosti. První typ je za-

měřen na kontrolu a ošetření porodního poranění nebo jizvy po císař-
ském řezu, laktační poradenství, péči o prsa, kontrolu novorozence a cvi-
čení v šestinedělí. Druhý typ je zaměřen více na péči o dítě. Dozvíte se 
zde, co znamená pojem psychomotorický vývoj u dětí, je zde zahrnutá 
praktická ukázka koupání, vhodné hračky pro děti a podobně.

Nabízíte letos nějaké novinky?
Otevíráme nový kurz předporodní přípravy pro maminky, které čekají 

druhé, třetí miminko. Kurz se od klasického předporodního liší obsahem 
a délkou. Je vhodný pro maminky, které rodily poprvé císařským řezem 
a se spontánním porodem zkušenost nemají, pro maminky, které potře-
bují zodpovědět své otázky, nebo pro ty, které se chtějí na další mimin-
ko jen naladit. Pořádáme přednášky na téma Plánované rodičovství aneb 
Chceme zdravé miminko, které jsou určeny pro páry, jež teprve o dítěti 
uvažují. Také k nám můžete zavítat na přednášky na téma Homeopatie 
a Aromaterapie v těhotenství a mateřství. Přednášky se konají jedenkrát 
za měsíc a jsou zdarma. Nově také nabízíme kurzy správné manipulace 
v souladu s psychomotorickým vývojem dítěte, poradnu psychomotoric-
kého vývoje a cvičení s dětmi od tří měsíců do jednoho roku. 

Co je psychomotorický vývoj?
Psychomotorický vývoj je vývoj dítěte 

v oblasti hrubé motoriky (například ob-
rat ze zad na bříško, z bříška na záda, 
lezení po čtyřech, postavování se, chů-
ze) a jemné motoriky (práce rukou, 
manipulace s hračkou), rozvoje smys-
lů (hmat, sluch, zrak), řeči a sociálního 
a rozumového vývoje. Psychomotorický 
vývoj probíhá v souladu s rozvojem orien-
tačních dovedností, rovnováhy, koordinace po-
hybů a svalů celého těla. Rozhodující je prvních 
patnáct měsíců věku dítěte, kdy prochází nejbouř-
livějším rozvojem. Výsledek pak ovlivní kvalitu držení 
těla, způsob chůze, zručnost, komunikační schop-
nosti, koncentraci a paměť a také sociální cítě-
ní. Psychomotorický vývoj dítěte od narození 
do patnácti měsíců věku ovlivňuje prospívá-
ní člověka po celý život. Proto je dobré, aby se 

 „Specializujeme se na služby v oblasti péče o matku a dítě. Patří sem 
předporodní kurzy, cvičení v těhotenství a po porodu, posilování pánev- 
ního dna, těhotenské masáže nebo kurzy masáží dětí a kojenců,“ říká po-
rodní asistentka Hana Janoušková, provozovatelka centra.

Proč je předporodní příprava důležitá?
Velký přínos předporodní přípravy vedené porodní asistentkou vi-

dím v možnosti lépe se zorientovat a ucelit si přehled informací o těho-
tenství, porodu a péči o dítě. Všechny tyto informace jsou dnes sice leh-
ce dostupné na internetu či v různých publikacích, ale ne vždy správné. 
Ženy a páry, které absolvují kurz předporodní přípravy, jsou mnohem 
lépe připraveny na porod či možné komplikace, než ženy či páry, které 
touto přípravou neprošly. Kurz předporodní přípravy je v našem centru 
koncipován jako individuální pro maximálně dva páry. Je zde tedy do-
statek prostoru na otázky intimnějšího charakteru či vytvoření předpo-
rodního kurzu budoucím rodičům na míru.

PAVEL STOJAR

rodiče o tuto problematiku zajímali a po narození dítěte navštívili kur-
zy správné manipulace či psychomotorickou poradu, kde jim budou po-
skytnuty veškeré informace. Kurzy správné manipulace v souladu s psy-
chomotorickým vývojem lze v našem centru absolvovat již od 20. týdne 
těhotenství.

O nás
Hana Janoušková, registrovaná porodní asistentka, certifikovaná lektorka 
cvičení, certifikovaná masérka, certifikovaná lektorka psychomotorického vývoje 
u dětí.
Pua centrum regenerace s.r.o., Lorencova 5424 Zlín 
Telefon: 777 027 431
E-mail: info@puacentrum.cz
Web: www.puacentrum.cz, www.facebook.com/puacentrum
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Na co je kurz předporodní přípravy zaměřen?
Kurz předporodní přípravy je v našem centru rozdělen do čtyř lek-

cí po 90 minutách. V první se dozvíte, jak se miminko vyvíjí, pomůže-
me se zorientovat v těhotenské průkazce, povíme si o životosprávě v tě-
hotenství, o vhodných pohybových aktivitách. Druhá lekce je zaměřená 
na výběr porodnice, co si vzít sebou do porodnice, jak probíhá příjem 
na porodní sál, co je to příprava před porodem, jak probíhá příprava 
porodních cest, porod, ukázka úlevových poloh, informace o bolesti při 
porodu a metodách tišení bolesti při porodu, nástřih hráze, porod pla-
centy a doba poporodní. Třetí lekce je zaměřená na vše, co souvisí s ko-
jením. Ve čtvrté se dozvíte o správné manipulaci, koupání, přebalování 
a také očkování u dětí.

Jaký je přínos cvičení v těhotenství?
Cvičení v těhotenství má pro ženu nezastupitelné místo a je před-

pokladem pro zvládnutí zátěže při porodu. Začít s tímto typem cvičení 
může žena po třináctém týdnu těhotenství. Cvičení udržuje dobrý fyzic-
ký a psychický stav, zabraňuje extrémnímu nárůstu hmotnosti v těho-
tenství, pomáhá přecházet bolestem v kříži, zabraňuje poklesu orgánů 
v malé pánvi, působí proti vzniku plochých nohou a křečových žil a také 
přináší radost z pohybu ženě i dítěti. 

Součástí cvičení v těhotenství je nácvik správného dýchání při poro-
du, uvědomění si vlastního těla, posilování pánevního dna, nácvik běž-
ných denních aktivit a závěrečná relaxace. Cvičení v těhotenství je v na-
šem centru koncipováno jako individuální kurz pro maximálně čtyři 
ženy. 
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Bytového 
maltézáčka 
nemůžete zavřít 
do kotce, říká 
Věra Řezaninová
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Majitelé psů odjíždějící na dovolenou mívají dilema, co s jejich maz-
líčkem. Zvolit psí hotel, nebo ho vzít s sebou? Jak takovou situaci řešit? 
Čtenářům magazínu Váš Zlín poradí Věra Řezaninová, která se už mno-
ho let věnuje hlídání a výcviku psů. Pracuje také pro Veterinární kliniku 
Karla Chvátala v Kroměříži. V rozhovoru prozrazuje řadu tipů užitečných 
při výchově našich čtyřnohých přátel.

a restauracích, ale i na pláži nebo v kempu to může být problém. Je tře-
ba pohlídat si úřední formality, které mohou být v každé zemi jiné. Důle-
žité je neustále mít u sebe čistou vodu a nádobu na pití pro psa. V žádném 
případě ho nemůžete nechat v rozpáleném autě. Existují speciální mřížky, 
které umožňují přísun čerstvého vzduchu do auta. Mohou se použít u sto-
jícího auta i za jízdy. Dáte je do pootevřeného okénka a jsou velmi pevné, 
nikdo se nedostane dovnitř, ani pes ven. Ani to vám ale nepomůže, pokud 
auto stojí na horkém letním slunci.

Věnujete se agility, ale máte také psí školku. Co to znamená?
Je to základní fáze výchovy štěňat. Lidé ji hodně podceňují, což je vel-

ká škoda. Pejsek se socializuje na ostatní pejsky i na lidi. Naučí se, co který 
psí postoj znamená, jestli je to výstraha nebo hra, naučí se základní psí po-
vely. Majitelé se dozví podstatné informace o vhodné stravě, zdravotním 
stavu psů, očkování.  Školka je určena pro štěňata, ale také pro miniple-
mena, která nelze dát dohromady s velkými psy. Kromě školičky děláme 
výcvik poslušnosti ve dvou stupních, pro začátečníky nebo pro pokroči-
lé, a nově také trénink agility. Právě chystáme první ročník závodů agili-
ty O pohár Tlumačova.

Můžete říci o vašich závodech něco víc?
Uskuteční se v sobotu 5. září v Tlumačově u fotbalového hřiště. I když 

půjde o závody neoficiální, budou podle standardních pravidel. Ale zú-
častnit se a vyzkoušet si to může každý. I ten, kdo zatím nikdy nezávodil. 
Každý také dostane malé ocenění. Závodí se ve třech kategoriích – štěňa-
ta, začátečníci a pokročilí.

Jaké základní chyby lidé dělají při výchově psů?
Málo si s nimi hrají. Je dobré stále u sebe nosit hračky, alespoň dvě. 

Málo je odměňují. Po každém chci, aby s sebou nosil pamlsky. A také se 
lidé stydí před ostatními pejska chválit, přitom intonace hlasu je moc dů-
ležitá. Pochvala, pamlsek a hračka, to jsou tři základní věci. Pes musí vše 
dobré najít u vás, aby to nehledal někde jinde. Aby měl vždy důvod k vám 
přijít, když ho zavoláte. Není nutné ani psa trestat, například bít. Stačí 
zvednout hlas. 

A jak předcházet agresivitě u psů?
Už mezi štěňaty jsou raubíři, na kterých se pozná, že budou dominant-

ní. Stane se, že čtyřměsíčnímu štěňátku dáte misku se žrádlem, pak mu 
ji chcete vzít, nebo se jen přiblížit, a ono zavrčí. Lidi to berou jako legraci, 
ale není to žádná sranda. Může to být i u tak malého psa známka domi-
nance. Chtěli po mně například převychovat psa, který nenechal majite-
le přiblížit se na tři metry k misce nebo je nepustil na gauč. A to vše začíná 
roztomilým vrčením štěněte u misky. Když ho necháte a problém nevyře-
šíte, pes má pocit, že vyhrál, narostl a posunul se výš v hierarchii smečky.

Letní vedra jsou tady. Lidé kolabují
Tropická vedra, která do Čes-

ka v letních měsících přicházejí, 
přivádějí k lékařům tisíce lidí. Jen 
s úpalem, úžehem, vyčerpáním 
z horka a podobnými diagnózami 
skončilo předloni v péči zdravotní-
ků 1 272 klientů Všeobecné zdra-
votní pojišťovny. 

Lidí, kteří mají kvůli horku po-
tíže, je ovšem mnohem více. Na-
příklad nemocných s vysokým 
krevním tlakem, kterým vedra 
mohou působit vážné komplika-
ce, evidovala loni Všeobecná zdra-
votní pojišťovna přes 850 tisíc. Ko-
lik z nich ale ročně skutečně pocítí 
obtíže vyvolané vysokými teplota-
mi a zda příčinou komplikací byla 
právě enormní horka, nelze přes-
ně říci.

Dalším velice vážným onemoc-
něním, které může být způsobeno 
nadměrným sluněním, je zhoub-
ný melanom. Jde o nejnebezpeč-
nější a často smrtelný typ rakovi-

ny kůže. Loni ho lékaři vykázali 
u více než 14 tisíc klientů Všeobec-
né zdravotní pojišťovny. Vhod-
nou prevencí je vyšetření kožních 
znamének.

Aby lidé problémům z vedra 
předešli, doporučují odborníci do-
držovat pitný režim. Pijte, i když 
nemáte zrovna žízeň. Nejvhodněj-
ší je čistá pramenitá voda. Omez-
te konzumaci alkoholu a kofeinu, 
k obědu jsou vhodnější lehká jíd-
la a saláty.

Zvláště ti, kteří mají nemocné 
srdce nebo plíce, cévní onemocně-
ní a alergie, by se měli vyvarovat 
přímého pobytu na slunci. Toto 
doporučení platí obecně pro děti 
a starší občany.

Nutné je větrat, nejlépe ráno 
a večer. Pokud se už na slunci po-
hybujete, volte vhodné letní ob-
lečení. Nezapomeňte na použi-
tí opalovacích krémů a pokrývku  
hlavy. (red)

ci srdce. Je vhodné přidávat ke krmení doplňky na srst a klouby, zvláš-
tě u velkých plemen. U těch je větší riziko vzniku nemocí kloubů, jako je 
dysplazie a artróza. Některé kvalitní granule už tyto látky přímo obsahu-
jí. Vyhýbejte se uzeninám. Jako pamlsek za odměnu je vhodnější třeba 
kousek tvrdého sýra. Spousta chovatelů takzvaně „barfuje“, to znamená, 
že odmítají granule a psům připravují čerstvé maso, zeleninu a přidáva-
jí vitamíny. Jít tak daleko ale není třeba. Existují velmi kvalitní konzervy 
s kousky masa, například značka Topstein. U stravy je ale dobré dát po-
zor ještě na jednu věc. Mezi psy je stejně jako u lidí hodně alergiků na po-
travu. Poznáte to podle toho, že se škrábou, i když nemají blechy. Pak je 
třeba se alergenům v jídle vyhnout.

Kontakt
Věra Řezaninová
Machovská 772, Tlumačov
Tel.: 777 693 498, e-mail: vsepropsy@seznam.cz
Web: www.vsepropsy.com, www.veterinakromeriz.eu

Jaké řešení pro pejska zvolit, když rodina vyráží na cesty?
Pokud ho necháte u příbuzných, kteří jsou sami pejskaři, není to pro-

blém. Pokud se rozhodnete psa nechat u někoho neznámého, buďte opa-
trní. Existují lidé, kteří nemají ke psům vztah a hlídají zvířata jen pro pe-
níze. Pro psa, který je zvyklý na byt a na gauč, je obrovským stresem, když 
ho zavřete ven za mříže. Nedovedu si představit zimomřivého bytové-
ho maltézáčka venku v kotci… Potřebuje přece svůj komfort, aby nestrá-
dal. Osobně beru pejsky hlavně do domácího ubytování. Nevadí mi ani to, 
když lezou na gauč nebo do postele. Nejlépe je vyzkoušet to nejdřív na jed-
nu či dvě noci, aby si pejsek zvykl a věděl, že si pro něj přijdete, a pak může 
zůstat třeba i dva týdny. 

A co cestování se psy?
Je spousta psů, kteří v autě trpí stresem. Pro takové je opravdu lepší 

zůstat na čas bez rodiny. Pokud pes cesty autem snáší dobře, není s ces-
továním problém. Jen nevím, jestli si to váš mazlík bude skutečně užívat 
třeba v Chorvatsku u moře. Ne všude vás se psem pustí, nejen v muzeích 

PAVEL STOJAR

Je to tedy hlavně chyba ve výchově?
Chovatelé musí být na psa od začátku skutečně důslední. Už od štěně-

te. Když mu řeknete „sedni“, musí si opravdu sednout. Potom jej za to sa-
mozřejmě pochválit. Je třeba, aby se celá rodina domluvila, co pes může 
a co nesmí, a pak se toho všichni musí držet. Pes si v rodině vybere jako 
vůdce smečky toho, kdo je nejdůslednější a nejvíc se mu věnuje. Co se 
týče poslušnosti, tak psi obvykle děti moc neberou. Jsou ale pejsci, kte-
ří poslechnou každého a klidně se zařadí na konec smečky. Důležité je, 
že nikdy nesmíte dát najevo, že se psa bojíte. Nesmíte ustupovat. A když 
máte se psem problémy, nebojte se vyhledat odbornou pomoc. Už v naší 
psí školce se dá odhadnout, jaká bude povaha pejska, jak směřovat jeho 
výcvik a jak se k němu chovat.

Záleží ale i na výběru plemene…
Jistě, plemeno je třeba vybírat obezřetně, ale i čivava může být agre-

sivní. Není to ovšem takový problém, jako u německého ovčáka. Na roz-
díl od jiných chovatelů neodsuzuji ani křížence a psy bez průkazu půvo-
du, lidově řečeno „bez papírů“. 

Existuje nějaký klíč, na jehož základě si plemeno zvolit?
Záleží, na co toho pejska chci, co s ním chci dělat a co mu mohu nabíd-

nout.  Především hraje roli velikost plemene a povaha, jestli je to spor-
tovní, služební nebo společenské plemeno. Když chci dělat agility, tak si 
rozhodně nevyberu anglického buldoka. Jestli ho chci jen jako parťáka 
domů na gauč, vyberu si menší nelínající plemeno. Pokud chci psa, který 
bude hlídat pozemek, pak je vhodný německý nebo belgický ovčák. Roz-
hodně ne labrador. Border kolie jsou zase skvělé na agility a jako ovčáč-
tí psi. Když chci dělat agility závodně, vybírám pejska s rodokmenem, je-
hož rodiče vyhráli nějaké závody. 

A co správné jídlo? Stačí granule ze supermarketu?
Rozhodně není dobře krmit levnými granulemi ze supermarketů. Ty 

bývají často i solené a sůl psům způsobuje zdravotní potíže. Mám od-
zkoušené, že takové granule jsou vhodné spíš pro slepice. Chutnají jim 
a dobře po nich snášejí vajíčka… Pes by neměl dostávat ani lidské jíd-
lo, ve kterém je sůl a koření. Pak může přijít selhání ledvin nebo nemo-

Věra Řezaninová na své fence Ruby ukazuje, že i kříženec se může naučit agility  Foto| 2x Pavel Stojar
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Dentální poradna: Jak na krvácející dásně

Krvácejí vám dásně nejen při 
čištění zubů, ale i při používá-
ní mezizubních kartáčků? Můžete 
mít nevhodný mezizubní kartáček 
nebo máte zaneseny mezizubní 
prostory zubním kamenem a po-
vlaky. Může to být také projev zá-
nětu dásní - gingivitidy.

Je důležité včas navštívit den-
tální hygienistku. Pokud si chcete 
zachovat co nejdéle zdravý chrup, krvácející dásně nepodceňujte.

Krvácení začíná v mezizubním prostoru, kde se nejvíce usazuje zubní 
povlak a vytváří se také vlivem slin zubní kámen. Dochází k množení pa-
togenních bakterií, které reagují s okolím a dásně krvácejí.

Není důležité po každém jídle si čistit zuby, nejste otrokem vlastního 
kartáčku. Pokud často a příliš tlačíte a na sklovinu a používáte pouze ho-
rizontální čištění, můžete si spíše poškodit zubní sklovinu i dásně.

Důležité je používat měkký kartáček a správnou techniku. Zuby by 
měly být po každém čištění hladké, to zjistíme pomocí jazyka. Nezapomí-
nejme ovšem také čistit jazyk.

Nejprve však použijte mezizubní pomůcky - mezizubní kartáčky v kom- 
binaci s nití. Tím si zajistíte čistý mezizubní prostor, lépe působí pas-
ta a ústní voda i v mezizubních prostorech. Niť používáme voskovanou 
a fluoridovanou - zabráníme tak možnému vzniku zubního kazu. 

Dentální hygiena Zlín, Pavlína Hubíková
Antonínova 4466, Zlín
Ordinační doba: po až pá 8:00 – 18:00 (podle objednávek)
Telefon.: 777 601 673
E-mail: pavlina.hubikova@email.cz
Web: www.dentalnihygienazlin.cz
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Zkaženou dovolenou můžete 
reklamovat. Důležité jsou důkazy

Podle průzkumů vyrazí bě-
hem letošního léta na dovolenou 
85 procent Čechů. Ne všichni se 
ale domů vrátí spokojení. Špinavý 
pokoj, úplně jiný hotel nebo špat-
ná strava – to jsou věci, které lidé 
po návratu z dovolené nejčastěji 
reklamují.  

K nejvíce reklamovaným za-
hraničním destinacím patří Řecko, 
Turecko a Tunisko. Právě Řecko 
patří i přes ekonomické otřesy stá-
le k nejnavštěvovanějším zemím.

Co dělat, když se vysněná do-
volená promění v noční můru? 
„Smlouva o zájezdu by měla ob-
sahovat všechny podstatné infor-
mace, tedy to, co od zájezdu bude 
zákazník očekávat. Není určitě od 
věci zjistit si od cestovní kancelá-
ře veškeré podrobnosti, například 
zda je hotelový pokoj s výhledem 

na moře nebo informace o stra-
vování, a následně dbát na to, aby 
tyto požadavky smlouva obsaho-
vala,“ upozornil Jiří Hartmann 
z advokátní kanceláře Hartmann, 
Jelínek, Fráňa a partneři. 

Pokud zákazník zjistí hned po 
příjezdu, že není něco v pořád-
ku, nevyplácí se se stížnostmi otá-
let. „V prvním okamžiku by se měl 
člověk obrátit na delegáta cestovní 
kanceláře a trvat na zjednání ná-
pravy. Pokud navzdory stížnostem 
nedojde k odstranění vad, může 
klient cestovní kanceláře nápra-
vu zjednat sám, například přestě-
hováním se na vlastní náklady do 
jiného hotelu stejné úrovně nebo 
zajištěním vlastního stravování. 
Následně může po cestovní kan-
celáři žádat náhradu vynaložených 
nákladů. V případě pozdější rekla-

mace je třeba písemnou reklamaci 
doplnit reklamačním protokolem 
z místa pobytu podepsaným dele-
gátem cestovní kanceláře,“ popsal 
Jiří Hartmann. 

Po návratu 
z dovolené až 
24 procent 
Čechů re-
klamuje jiný 
než slíbený 
hotel. Pení-
ze zpět lze ale 
požadovat i za ne-
kvalitní stravu. Na tu 
si stěžuje kolem 15 procent 
Čechů, reklamaci mohou uplatnit 
dokonce i kvůli jednotvárnosti po-
krmů, ale také z důvodu nedosta-
tečné hygieny.

Aby mohl zákazník po návra-
tu z dovolené úspěšně reklamo-

vat vady zájezdu, je třeba opat-
řit si dostatečné důkazy, kterými 
to bude možné prokázat. V prv-
ní řadě je vhodné sepsat s delegá-
tem cestovní kanceláře protokol 

o vadách zájezdu. Dále je 
třeba opatřit si fo-

tografie všech 
nedostatků, 

které hod-
lá zákaz-
ník rekla-
m o v a t . 

Pokud jde 
o vady, kte-

ré nelze zdoku-
mentovat, například hluk nebo zá-
pach, může se obrátit na ostatní 
klienty, kteří mu tyto skutečnosti 
dosvědčí. Zájezd je možné rekla-
movat nejpozději do jednoho mě-
síce od jeho skončení. (red)

Vůně Organic se o vás postarají
Vybíráme je s očekáváním, že 

nám zpříjemní cestování a zlepší 
atmosféru v autě. Chceme, aby pří-
jemně a přiměřeně voněly, dlouho 
vydržely a nikde nepřekážely. Pro-
stě, aby pro nás v autě nenápad-
ně pracovaly a my se o ně nemuse-
li moc starat. S respektem k těmto 
potřebám vytvořili mistři z oboru 
auto vůní ze španělské společnosti 
L&D Aromaticos voňavý produkt, 
který nazvali Organic.

Čím jsou vůně Organic zajímavé?
Jednou větou právě tím, že se 

o nás doslova postarají. Na nic si 
nehrají, svým obalem i obsahem 
splňují to, co očekáváme. Organic 
můžete umístit kamkoliv bez nut-
nosti instalace na výdech ventila-
ce, nepřekáží, nevylijí se, nepoško-
dí interiér. Voní vyváženě až 60 dní. 

Na jakém principu tedy fungují? 
Organic jsou odlišné od běžně 

známých osvěžovačů. Základem 

těchto jedinečných vůní jsou pří-
rodní vonné oleje napuštěné do tří 
bločků lisované přírodniny. Tyto 
bločky jsou natěsno uloženy ved-
le sebe do kulaté hliníkové krabič-
ky velikosti malé paštiky, ze kte-
ré se vůně samovolně rovnoměrně 
uvolňují. 

Je možné regulovat intenzitu vůně? 
To je právě jedna z jejich nej-

větších výhod, regulují se snadno - 
otočným víčkem, kterým je můžete 
i uzavřít.

Do jakých kategorií lze vůně Orga-
nic rozdělit? 

Velmi zjednodušeně  - na sladší 
vůně, kam se řadí například velmi 
hutná vůně kalifornské slunce, les-
ní plody, višeň nebo cukrová vata, 
a na lehčí svěžejší vůně, kam patří 
pomeranč, meloun nebo máta, di-
voká borovice, levandule...

Většina Organic jsou vůně ovoc-
ného typu a jsou tak reálné a čicho-

vě příjemné, že když je cítíte, začne-
te podvědomě hledat misku s těmi 
zralými višňemi nebo jahodami, 
brusinkami a ananasem, protože 
na ně dostanete chuť. Mezi Organic 
najdete tóny svěží citrusové, sladké, 
milé, podmanivé i svůdné a na dru-
hou stranu i překvapivé, jako třeba 
Cool Black nebo čistý jasmín.

A je možné říci, která vůně je oprav-
du nejoblíbenější? 

Ta, která vás dostane napoprvé, 
tedy ta, kterou si zamilujete právě 
vy. Vůně Organic jsou pestré a in-
dividuální a rozhodně stojí za to, 

abyste si svůj zážitek zvolili sami, 
protože o to u vůní jde především. 

Pozvánka na začátek nového 
zážitku…

Čichové vjemy nás stále podvě-
domě ovlivňují. Většinu z nich asi 
neovlivníme, prostě přijdou s pro-
středím, ve kterém se zrovna po-
hybujeme, přijdou, ať chceme nebo 
ne. Ovlivnit však můžeme čicho-
vé zážitky v malém prostoru na-
příklad našeho auta. Prostřednic-
tvím Organic chceme nabídnout 
něco nového a překvapivého prá-
vě do tohoto velikostí zdánlivě ne-
významného prostoru, ve kterém 
však často trávíme velký kus naše-
ho života. 

Na stánku FAJN VŮNĚ v OC 
Centro Zlín, 3. května 1170 v Ma-
lenovicích, naproti pokladnám 
Tesco, máme pro Vás připraveno 
nejen příjemné setkání s vůněmi 
Organic, ale i mnohá další překva-
pení z úžasného světa vůní.  (pr)

Fakta o křemelině
Křemelina je sypká hornina, která se 
vyskytuje přirozeně v přírodě. Skládá 
se z obrovského množství schránek 
mikroskopických řas, zvaných 
rozsivky. Tyto jednobuněčné vodní 
rostliny si vytvářely své křemičité 
schránky, které se během let ukládaly 
na dně vodních ploch, kde zkameněly 
a vytvořily hmotu, která se česky 
nazývá křemelina.

Ze zkušeností zákazníků s křemelinou
• odstraňuje nebo zmírňuje bolesti kloubů
• zajišťuje pravidelnou stolici, odstraňuje zácpy a průjmy
• snižuje vysoký krevní tlak
• dodává tělesnou energii a snižuje potřebu spánku
• pomáhá k přirozenému hubnutí
• zlepšuje stav kůže a zesiluje nehty
• snižuje špatný cholesterol a zvyšuje dobrý
• odstraňuje vnitřní parazity
• podporuje zdravější růst vlasů, jejich lesk a sílu a mnoho dalšího

Proč užívat křemelinu Mineralion?
• výhodný poměr ceny a kvality
•  křemelina pomáhá na mnoho problémů
•  potvrzují to zkušenosti těch, kteří ji užívají
•  prášek se dobře nabírá díky dóze se širokým hrdlem
•  křemelina se snadno užívá a nemá nepříjemnou chuť

Dopisy našich zákazníků se svými zkušenostmi najdete na stránkách 
www.mineralion.cz

Cena křemeliny je 375 Kč na 2 měsíce, 650 Kč na 4 měsíce nebo 890 Kč 
na 6 měsíců užívání.

www.mineralion.cz
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PY Trápí vás energické bloky, za-

tuhlost a bolest svalů? Chcete se 
naučit masáže, které vám od těch-
to neduhů uleví? Energické cent-
rum Dagmar Dévi nabízí kurzy ha-
vajských masáží i kurz základních 
masáží pro laiky.

Kurz Havajská masáž Lomi Lomi
Havajská masáž je založená na 

rytmických technikách vycházejí-
cích z posvátného tance Hula. Vyu-
žívá nejen prstů a dlaní, ale i před-
loktí a loktů. Má pomoci nejen 
klientovi, ale i masérovi samotné-
mu. Šetří jeho sílu a energii. Lomi 
Lomi pomáhá uvolnit energetické 
bloky stejně tak dobře jako zatuh-
lé svaly. 

Termín konání 22. až 23. srp-
na, celkem 18 vyučovacích hodin 
rozdělených do dvou dní. Cena 
2 300 korun, v ceně jsou i skripta 
a certifikát.

Kurz Havajská masáž lávovými 
kameny

Kurz pro každého, kdo se chce 
naučit techniku havajské masáže 
za pomocí lávových kamenů. Pro 
maséry, terapeuty i laiky. Jednot-
livě i v páru. Naučíme se, jak od-
blokovat energické dráhy a dostat 
tělo i mysl do harmonie za pomo-
ci havajských technik s horkými 
kameny. 

Dagmar Dévi
Energické centrum
Zlín, nám. Míru 5469
732 817 483
energickecentrum@seznam.cz
www.energickecentrum.cz

Naučte se umění masáže, ulevíte nejen sobě
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Dětské prohlídky hradu Malenovice
Každou prázdninovou neděli dopoledne hrad Malenovice patří nej-

mladším návštěvníkům. Oblíbené dětské prohlídky tu potrvají až do 
23. srpna 2015. Skupinky dětí v doprovodu dospělých se vydávají na dob-
rodružnou cestu hradem vždy v 9 a 10 hodin.

„Letos provádí děti hradními expozicemi naše krásné princezny. Nejpr-
ve poodhalí tajemství svého království v prvním poschodí hradu, pak děti 
zavedou do divokého království zvířat,“ láká malé návštěvníky organizá-
torka prohlídek Martina Bubeníková.

Protože jednotlivé skupiny jsou omezené počtem osob, je nezbytné si 
místa na dětskou prohlídku zamluvit předem u kastelána hradu na tele-
fonu 577 103 379, 605 924 869 nebo na e-mailu kastelan.malenovice@se-
znam.cz. Za hodinovou dětskou prohlídku zaplatíte běžné vstupné, děti do 
6 let mají vstup zdarma. Rodiny mohou využít zvýhodněné rodinné vstup-
né. Okruh zahrnuje prohlídku prvního patra hradu i návštěvu atraktivní 
zoologické expozice Zvířata na Zemi a člověk.

V červenci a srpnu hrad připravuje i tradiční noční prohlídky s boha-
tým doprovodným programem.
Více na www.hrad-malenovice.cz

Vizovické Trnkobraní
Už 48. ročník festivalu Vizovické Trnkobraní se koná 21. a 22. srpna 

v areálu likérky Rudolf Jelínek ve Vizovicích. Návštěvníky roztančí hvězd-
ná jména, jako jsou Chinaski, Tomáš Klus, Divokej Bill, Michal Hrůza 
nebo Xindl X. Vystoupí také pís-
ničkář Jiří Schmitzer, Anna K., 
Vladimír Mišík, kapely Vypsaná 
fixa, Visací zámek, Horkýže slí-
že, Desmod, UDG, Lake Mala-
wi či Nebe.

Nově bude součástí festivalu 
soutěžní klání začínajících regio- 
nálních kapel. Zkušené bardy 
z domácí scény budou zastupo-
vat kapely Fleret a Kosovci.

Chybět nebude pro Trnkobraní charakteristická soutěž v pojídání 
švestkových knedlíků, která je na programu v sobotu v jednu odpoled-
ne, přihlásit se a zúčastnit může 
každý. Doprovodný program 
nabídne také filmy a divadel-
ní představení, přehlídku míst-
ních řemesel a lidových tanců 
nebo dětský koutek se soutě-
žemi. Návštěvníci se také mo-
hou vydat na exkurzi do likérky 
a seznámit se s historií výroby 
slivovice.

V neděli 23. srpna pokračuje 
program zdarma v ulicích města. K vidění budou především folklorní žán-
ry, cimbálovky a dechovka.
Více na www.vizovicketrnkobrani.cz

Termíny konání 19. až 20. září, 
17. až 18. října, 21. až 22. listopa-
du, celkem 20 vyučovacích ho-
din rozdělených do dvou dní. 
Cena je 3 700 korun, včetně skript 
a certifikátu.

Kurz Masáž zad a šíje pro laiky
Kurz vhodný pro každého. Pro 

páry i jednotlivce, kteří se chtě-
jí naučit alespoň základy klasické 
masáže a pomoci sobě i svým nej-
bližším s rychlou úlevou při bolesti 
a zatuhlosti svalů.

Termíny konání 2. 8., 6. 9., 
4. 10. a 8. 11., 5 vyučovacích hodin 
vždy od 9 do 14 hodin. Cena 600 
korun včetně skript.  (pr)

Do Zlína se vrací nejvyšší liga
Zlínští fotbalisté se po šesti le-

tech vracejí do nejvyšší domácí 
soutěže. Obnovenou prvoligovou 
premiéru mají během posledního 
červencového víkendu ve vršovic-
kém Ďolíčku proti tamním Bohe-
mians. Ve Zlíně se bude nejvyšší 
soutěž poprvé hrát o týden poz-
ději proti Jihlavě.

Během podzimu zamíří na 
zlínský trávník také další morav-
ské týmy - ostravský Baník, br-
něnská Zbrojovka či uherskohra-
dišťské Slovácko. Zlínští fanoušci 
na domácím hřišti uvidí také Jab-
lonec a Liberec, zatímco na sta-
diony Plzně, Sparty či Mladé Bo-
leslavi pocestují fotbaloví „ševci“ 
v roli hostujícího týmu.

Kvůli postupu do Synot ligy 
se upravují hrací dny i časy pod-

le potřeb televizních stanic, které 
přináší divákům přímé přenosy 
a souhrnné reportáže. 

Základní vstupné na prvoligo-
vý fotbal bude ve Zlíně 150 korun 
na hlavní tribunu. Na východ-
ní tribunu lze pořídit jednorázo-
vý vstup za 120 korun, na krytou 
jižní tribunu se pak dostanete za 
pouhou stovku.

Novinkou v nabídce pro letoš-
ní ročník ligy jsou rodinné vstu-
penky - 1 dospělý plus 1 nebo 2 
děti do 15 let za 120 respekti-
ve 180 korun, platí do Rodinné-
ho sektoru na východní tribuně. 
Děti do šesti let mají vstup zdar-
ma, držitelé průkazů ZTP za po-
loviční cenu.

Ještě do 24. července je možné 
koupit permanentku. Díky ní zís-

ká návštěvník tři zápasy zdarma 
oproti těm, kteří si budou kupo-
vat lístky na každé utkání zvlášť. 
Odpadají také starosti a zbyteč-
né fronty při shánění vstupe-
nek na jednotlivé zápasy a v ceně 
jsou i případné pohárové duely 
ševců.

S nejvyšší ligou se do Zlína 
vrátí nejen špičkový fotbal, ale 
bohužel také proslulí ostravští 
nebo sparťanští chuligáni, rizi-
kové budou i derby s nedalekým 
Slováckem. Městská policie už 
zbrojí na případné střety a chys-
tá se nakoupit speciální vybavení.
 (pst)

K  oporám zlínského týmu patří jednadvacetiletý 
záložník Robert Bartolomeu, který má angolské 
předky   Foto | FC Fastav Zlín

Už znáte nový sport forbal?
Forbal je sport, který je dostup-

ný každému a lze ho hrát všude. Co 
do rozměru hřiště 1 krát 4 metry je 
to sport malý, ale právě proto sou-
časně velký - každý může mít hřiš-
tě doma. 

Forbal vznikl ve Zlíně a je 
v podstatě vedlejším produktem 
úsilí o vytvoření atraktivnějšího 
a efektivnějšího fotbalově výuko-
vého prostředí. Forba-
lové hřiště je koncipo-
váno jako trenažér pro 
výuku a procvičová-
ní jedné ze základních 
fotbalových dovednos-
tí jednotlivce – správně 
a přesně prováděného 
kopu vnitřní stranou 
nohy, takzvanou pla-
církou. Nákopový tre-
nažér umožňuje, oproti běžným 
způsobům výuky kopů, mnohoná-
sobně vyšší počet nákopů za časo-
vou jednotku, procvičování žáků 
i bez přítomnosti učitele s okamži-
tým vyhodnocením přesnosti a po-
rovnáním s požadovaným stan-
dardem, případně s ostatními ze 
skupiny.

„Forbal jako hra je jen logic-
kým vyústěním do zábavného sou-
těžení. Stačilo vytvořit jednoduchá 
pravidla a hra byla na světě. Vznikl 
sport pro každého, každého věku. 
Vzhledem k tomu, že v něm nejde 

o fyzickou zdatnost, ale jen o přes-
nost mohou mezi sebou soutěžit 
hráči napříč věkovými kategorie-
mi, jednotlivci i týmy,“ říká autor 
tohoto sportu Štěpán Forgáč.

Kope se v sériích po deseti ná-
kopech do terče ze vzdálenosti  
2,5 metru. Způsob soutěžení se do-
hodne podle počtu soutěžících.

V současné době hledá forbal 

nejen své místo mezi již zavedený-
mi sporty, ale i způsoby svého ší-
ření. Hrává ho skupina nadšenců 
v areálu fotbalového klubu v Luž-
kovicích každé pondělí od 18 ho-
din. Můžete si ho tu vyzkoušet 
a dovědět se o něm více. Nepotře-
bujete nic jiného než tenisky, ale 
můžete dokonce kopat i bosky.

Forbalové hřiště v Lužkovicích 
je k dispozici denně a zdarma. Pra-
vidla jsou vyvěšena na výsledko-
vé tabuli. Více se dozvíte od Ště-
pána Forgáče, telefon 777 255 879,  
e-mail s.forgac@seznam.cz.  (red)
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Zdravé spaní, Fryštácka 515, Zlín (směr  Lešná), tel.: 792 305 420

www.zdravespanizlin.cz email: zdravespanizlin@seznam.cz

ZAPŮJČENÍ MATRACÍ

ZDARMA

Prázdninová
akce

na postele,
 nové modely 

za zaváděcí 
ceny.
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P Ř E D P RO D E J  V S T U P E N E K :  w w w. t i c ke t s t r e a m . c z  –
®

VIZOVICE 
AREÁL LIKÉRKY R. JELÍNEK 

21.–22. 8.

HLAVNÍ MEDIÁLNÍ PARTNEŘIHLAVNÍ PARTNER

22. 8. X. FOLKLÓRNÍ A DECHOVÝ FESTIVAL – AREÁL SOKOLOVNY

GENERÁLNÍ PARTNER
POŘÁDÁ RUDOLF JELÍNEK A.S., NEDOMYSLENO, S.R.O. 
A KULTURNĚ-SPOLEČENSKÉ SDRUŽENÍ „VIZOVICKÉ TRNKOBRANÍ“

w w w. t r n ko b r a n i . c z

DIVOKEJ BILL ●  HORKÝŽE SLÍŽE ●  XINDL X

VISACÍ ZÁMEK ● EWA FARNA ● MICHAL HRŮZA ● ANNA K.
DESMOD ● MŇÁGA A ŽDORP ● VYPSANÁ FIXA ● NEBE

TOMÁŠ KLUS ● MANDRAGE
CHINASKI

JIŘÍ SCHMITZER ● VLADIMÍR MIŠÍK & ETC... ● UDG ● SLZA ● LAKE MALAWI
FLERET ● KOSOVCI ● DONOR ●  KOMICI S.R.O. (IVA PAZDERKOVÁ A MILOŠ KNOR)

SOUTĚŽ V POJÍDÁNÍ KNEDLÍKŮ (MODERUJÍ MICHAL SUCHÁNEK A RICHARD GENZER) 

www.facebook.com/trnkobrani
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Učíte se anglicky? 
Své znalosti si můžete procvičit v anglickém koutku, který pro Magazín Váš Zlín připravuje lektorka Helen 

Marek. Překlad červencového textu pošlete na e-mail info@vaszlin.cz do 1. srpna. Nejlepšího angličtináře ocení-
me knihou. Jako nejlepšího překladatele článku zveřejněného v červnu jsme vyhodnotili Roberta Olšáka.

Magazín vydává Regionální vydavatelství, Plum Consulting, s. r. o. | Šéfredaktor: Pavel Stojar, telefon 734 580 104, 
e-mail stojar@regvyd.cz | Nevyžádané příspěvky nevracíme Neoznačené fotografie jsou z archivu redakce |  
Inzerce: Michal Novák, telefon 739 724 774, e-mail novak@regvyd.cz; Vladimír Musial, telefon 606 792 490, 
musial@regvyd.cz | Náklad: 36 000 výtisků | NEPRODEJNÉ | Distribuce: Česká pošta, s. p. | Reklamace na dodávky 
časopisu na čísle 739 724 774 případně na e-mail info@vaszlin.cz | Tisk: Plum Consulting, s. r. o. |  
DTP: Josef Omelka | Vychází 15. června 2015 | Uzávěrka dalšího čísla 7. července 2015 | MK ČR E 22034.

Tiráž | Magazín Váš Zlín

The summer holidays have officially began and with a bang! Most of us have spent the past two weeks lounging 
by some body of water, whether it was at one of the city’s numerous outdoor swimming pools or at a cottage so-
mewhere nearby, it was a necessity. In this heat, there is not much more we want to do. 

Unless, of course, you are one of the seasonal workers who has had to spend the day outdoors in the sweltering 
heat. Everywhere I look, I see workers repairing Zlín’s roads and pavements. It is the same every year, tanned and 
leathery men sweating during the midday hours, guzzling water to stay cool. And every year I’m baffled as to why 
this strenuous work isn’t done in the early morning or late afternoon. 

The construction industry has taken a beating in the past few years because of the recession, and I know it has 
affected many companies in the Zlín Region, and maybe that is why the work must continue at any cost. But, sure-
ly productivity is something to think about. How productive have you been in the 35 degree heat? Helen Marek

Construction Boom

Helen's 
English 
Corner Text k překladu
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ELEGANCE?

PŮJČÍME VÁM

NA COKOLIV

840 999 666
www.doorfin.cz
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